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آرمان ملی: صندوق توســعه ملی همان گونــه که از نام 
آن مشخص اســت، اگرچه در ابتدا با هدف استفاده بهینه از 
منابع و ثروت ملی کشور راه اندازی شــد و مقرر شد تا سالانه 
از محل درآمدهای ارزی ناشــی از فــروش نفت 40درصد به 
این صندوق تخصیص یابد تا با استفاده در زیرساخت ها زمینه 
توسعه اقتصادی کشور فراهم شــود. البته در خلال 10 سال 
اخیر بر اساس آنچه آمارها نشان می دهد بالغ بر 126 میلیارد 
دلار به این صندوق منابع واریز شــده اما نه تنها شاهد توسعه 
زیرساخت های کشــور نبوده ایم بلکه این صندوق تنها تامین 
کننده کسری بودجه دولت ها بوده تا جایی که به گفته رئیس 
کمیسیون اقتصادی بالغ بر 65 درصد از منابع صندوق بازهم در 
اختیار دولت ها بوده و تنها 15 درصد به بخش خصوصی رسیده 
اســت این موضوع زمانی حائز اهمیت می شــود که برخلاف 
ادعای دولت سیزدهم که عدم اســتقراض و کسری بودجه را 
مهم ترین دستاورد خود می داند، اما اذعان رئیس صندوق که 
از نامه نگاری وزرا برای تامین کسری بودجه خبر می دهد نشان 
دهنده آن است که تمامی دولت ها رویکردی مشابه هم نسبت 
به صندوق توسعه ملی داشته و از آن به عنوان قلکی برای هزینه 

های مالی خود یاد می کنند. 
 بازگشت تسهیلات به صورت ارزی

بر اساس این گزارش سه شنبه هفته جاری همایش »ثروت 
ملی و عدالت بین نسلی« با حضور مسئولانی از بانک مرکزی، 
صندوق توسعه ملی، دیوان محاسبات و البته مجلس در محل 
سازمان مدیریت صنعتی، برگزار شد. همایشی که بیشترین 
تمرکز آن بر عملکرد صندوق توسعه ملی و نگاه ابزاری دولت ها 
به آن معطوف شــد در این همایش در ابتدا رئیس کل بانک 
مرکزی در اظهاراتی گفت: پروژه های تامین مالی شده با منابع 
صندوق توســعه ملی اکنون به مرحله بازپرداخت رســیده و 
باید اقساط این تسهیلات بازپرداخت ارزی شود؛ البته برخی 
همچنان حســاب ذخیره ارزی در ذهنشان است که منابع به 
ریال تبدیل می شد ولی باید توجه داشت که اساسنامه صندوق 
توسعه ملی لازم الاجراست. صالح آبادی با بیان اینکه ما شرایط 
اقتصادی و آثار نوســان ارزی بر جریان ایــن پروژه ها را درک 
می کنیم و مســاعدت لازم را خواهیم داشت تاکید کرد که به 
هر حال بانک و صندوق در کنار یکدیگر هستند و سعی بر این 
است که تسهیلات ارزی پرداخت شده به صورت ارزی هم به 
آن برگردد.  به گفته وی، اگر بر ورود تکنولوژی و ماشین آلات 
تاکید می شود باید از محل منابعی مانند صندوق توسعه ملی 
باشد، بنابراین لازم است که منابع رفته به صورت ارزی برگشته 
و صندوق تقویت شود تا امکان پرداخت تسهیلات به بخش های 

دیگر فراهم باشد. 
 برداشت دو برابری دولت ها 

رئیس کمیسیون اقتصادی دومین مسئولی بود که در این 
همایش ســخن گفت اما برخلاف اظهــارات رئیس کل بانک 
مرکزی، پورابراهیمــی معتقد بود که منابــع این صندوق به 
درستی مصرف نشــده و بیشــترین منابع در اختیار دولت ها 
قرار داشته است. وی در ادامه افزود: در حدود 10 سال، 126 
میلیارد دلار به صندوق آمده که 10 میلیارد دلار آن با مصوبه 
مجلس به ریال تبدیل شده اســت اما باید توجه داشت که از 
این مبلغ 65 درصد در اختیار دولت قرار داشته و از ۳5 درصد 
باقی مانده 20 درصد در نهادهای عمومی غیردولتی و حاکمیت 
دولت و عملا 15 درصد به بخش خصوصی رسیده است. وی 
با بیان اینکه دولت منابع را به طور قابل توجهی به کار گرفته 
که حال در طرح ها و یا اســتقراض بوده است، افزود: این  نکته 
حائز اهمیت است که ایراد وارده به دلیل ناترازی بودجه دولت 

و کسری آن در این سال ها بر می گردد که موجب شده عملکرد 
صندوق مغایر با اهداف آن باشد. وی یادآور شد: دولت ها بیش 
از آنچه که از درآمدهای نفتی به صندوق توســعه ملی واریز 
کنند تا دو برابر آن را برداشــت کرده است که این فرآیند نیاز 

به اصلاح دارد. 
 خزانه دوم دولت

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملــی و رئیس دیوان 
محاسبات از دیگر افرادی بود که در این همایش از عملکرد و 
رویکرد دولت ها نسبت به مصرف منابع صندوق انتقاد کرد و 
گفت: اعضای هیات عامل صندوق توسعه ملی مثل داورهای 
یک بازی پینگ پنگ شده اند که یکی توپ را می زند و دیگری 
می گیرد. جریان تبادل پولی در صندوق اینگونه شــده است. 
اینجا این سوال مطرح است که در این 10 سال که حدود 100 
میلیارد دلار از منابع صندوق پرداخت شده چند درصد با نظر 
هیات عامل خرج شده است نه اینکه دولت و مجلس شورای 
اسلامی حکمت درستی در تکلیف نداشته اند، مساله این است 
که هیات عامل چقدر در این تکالیف و تصمیم گیری ها سهم 
داشته است. بذرپاش صندوق را خزانه دولت دانست و گفت: 
متاسفانه در این سال ها کمترین منابع به صندوق واریز شده و 
دولت ها به سمت کسری بودجه از منابع آن حرکت کرده اند از 
سوی دیگر شرایط فوق باعث می شود بانک ها خود را موظف 
به وصول معوقات صندوق توســعه ملی ندانند و حتی اگر از 
دیدگاه اقتصادی به آن نگاه کنیم برایشان سود و منفعت هم 

خواهد داشت. 
 لزوم شناسایی نقاط ضعف

در بخش دیگری از این مراسم محمدرضا فرزین ،مدیرعامل 
فعلی بانک ملی و رئیس پیشــین هیات عامل صندوق توسعه 
ملی در سال 1۳۹2 با اشاره به اینکه حساب ذخیره ارزی دچار 
نقاط ضعفی بود که برای اصلاح آن ایجاد صندوق توسعه ملی 
در دستور کار قرار گرفت، گفت که حساب ذخیره ارزی حدود 
1۸۸ میلیارد دلار منابع داشت که تقریبا 22 میلیارد دلار آن به 
سمت سرمایه گذاری رفت و مابقی برای تثبیت در مقابل نوسان 
بود و عموما کارکرد بودجه ای داشت. او با اشاره به اینکه صندوق 
حدود 10 ســال کار کرده و باید با شناســایی نقاط ضعف آن 
ساختارش بازنگری شده و به فعالیت خود ادامه دهد، اظهار کرد: 
یکی از مسائلی که در رابطه با آن وجود دارد این است که وظایف 
تثبیتی صندوق مشخص نیست و با حکم ویژه انجام می شود 
در حالی که باید از قاعده مشخص پیگیری کند. سورنا ستاری 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور نیز در اظهاراتی با تاکید بر 
اهمیت سرمایه گذاری مناسب و صحیح در حوزه دانش بنیان و 
بخش های مختلف اظهار کرد: مگر می شود کشوری در آموزش و 
پژوهش خرج کند ولی وضعیت مناسب و مطلوبی نداشته باشد، 
بخشی از این ایراد به این برمی گردد که یکسری موارد اشتباه 
چیده شده است. معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری ادامه 
داد: اگرچه اقداماتی صورت گرفته ولی برای تحول باید ساختار 
بازنگری اساسی شود؛ چرا کشوری با وجود پیشینه 5000 ساله 
در تاریخ، دانش، کارآفرینی همچنان نگران این باشد که چطور 
نفت بفروشد، در حالی که آنقدر ظرفیت وجود دارد که می توان 

در رونق و توسعه و تامین مالی از آن استفاده کرد. 
 شوخی می کنید؟

 اما رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی که به عنوان 
آخرین سخنران به طرح انتقادات پرداخت حائز نکات ویژه ای 
بود که شاید چندان به مذاق تیم اقتصادی دولت به ویژه رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه خوش نیامد به گونه ای که غضنفری 
با طرح این موضوع که با گذشت ســه ماه از سال وزیری نامه 

زده که 22. 5 همت کسری بودجه داریم و به من پول بدهید 
در حالی که صندوق توسعه ملی جبران کننده کسری بودجه 
نیست البته تردید وجود ندارد که بازهم سازمان برنامه و بودجه 
در جوابیه ای به رسانه ها تاکید می کند که استقراض با کسری 
بودجه متفاوت است البته در این شکی نیست اما نکته در این 
است تا زمانی که دولت کسری بودجه ای نداشته باشد نیاز به 
استقراض نخواهد داشت حال آنکه این استقراض از نظام بانکی 
باشد یا صندوق توســعه ملی. وی در ادامه افزود: اواخر سال 
می شود حداقل سه ماه بودجه را در مجلس و کمیسیون تلفیق 
بررســی می کنند اما نهایت آنچه در دستور کار قرار می گیرد 
با کسری مواجه اســت و برای تامین آن سراغ صندوق توسعه 
ملی می روند. مشخص نیست در این سه ماهی که می گویند 
شب و روز بودجه را بررســی می کنند و انگار با تلسکوپ آن را 
رصد می کنند چه اتفاقی افتاده است. وی با بیان اینکه صندوق 
توسعه ملی پنج )ب( نیست، گفت: ما نمی توانیم بودجه جاری 
و بودجه عمرانــی را تامین کنیم. اینها را اگــر می خواهید از 
آقای میرکاظمی )رئیس سازمان برنامه و بودجه( بگیرید. به 
گفته رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی، هرچه می شود 
می گویند برویم و از صندوق توسعه ملی بگیریم. مگر در بودجه 
برای حوادث غیر مترقبه منابع تعیین نشده که سراغ صندوق 
می روید؟ غضنفری همچنین گفت: ما بورس نیســتیم که هر 
وقت دچار زیان شد یا پول کم آورد می گویند صندوق توسعه 
ملی آن را جبران کند. در عین حال بانک هم نیستیم که بگویند 
هر وقت کم آوردیم برویم از صندوق توسعه ملی بگیریم. بانک 
وجود دارد اگر پول می خواهیــد از بانک بگیرید. رئیس هیات 
عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به اینکه برخی تاکید دارند 
باید سرمایه گذاری داخل کشور باشد و در خارج از آن ریسک 
بالایی دارد، گفت: باید توجه کنند که صندوق توســعه، بنگاه 
نیست و نمی خواهد بنگاهداری کند، هدف ما سرمایه گذاری 
اســت یعنی مثلا اگر یک میلیارد دلار به خارج از کشور برای 
ســرمایه گذاری می برید، 2 میلیارد دلار دیگــر را وارد کنید. 
در بخش دیگری از اظهارات غضنفری موضوع برداشــت های 
دولت برای کسری بودجه مطرح شــد و وی با اشاره به اینکه 
آقای صالح آبادی امروز در سخنانش گفته که باید سعی شود 
تا تسهیلات صندوق در جایی که نظارت بیشتری بر آن است 
پرداخت شــود، گفت: این اظهارات کاملا صحیح است ولی ما 
باید نگاه عمیق تری نسبت به صندوق داشته باشیم و ایده های 
تحول آفرین را دنبال کنیم. مثلا تکلیف خود را در مورد سهم 
بودجه از منابع صندوق مشخص کنیم، نه اینکه هر سال به ما 
بگویند این عدد بزرگ ســهم صندوق توسعه ملی است اما به 
فاصله چند ماه آن را می گیرند. وی توضیح داد: وقتی می گویید 
ســهم صندوق از درآمد نفت 40 درصد اســت، پس بگذارید 
همان 40 درصد باقی بماند نه اینکه این عدد را اعلام کنید و در 
میان سال به آن دست بزنید. با ما در این رابطه شوخی نکنید 
و بگذارید سهم صندوق مشخص باقی بماند. اگر تحریم است 
و نمی توانید منابعی را به صندوق واریز کنید، پس واریز نکنید 
نه اینکه اینگونه باشد. رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
در ادامه به خواســته های غیرمنطقی در رابطه با هزینه منابع 
صندوق توسعه ملی اشاره کرد و گفت: اتاق بازرگانی به ما نامه 
زده که تسهیلات ارزی که ســال ها پیش با نرخ حدود 4000 
تومان به آنها پرداخت شــده اکنون با همان نرخ پس بدهند؛ 
آقای شــافعی )رئیس اتاق بازرگانی ایران( آیا شما حاضرید 
خانه ای که 10 سال پیش خریدید با همان قیمت به ما بدهید 
یا کارخانه ای که 10 سال پیش ایجاد کردید با همان قیمت به 
صندوق توسعه ملی واگذار کنید. هر چیزی منطق خود را دارد. 

بر اساس اعلام سازمان امور مالیاتی کشور؛ 
ابزار مالیات برای کنترل سوداگران ارزی 

کفایت می کند؟
آرمان ملی: روابط عمومی سازمان امور مالیاتی کشور روز 
گذشــته از اخذ مالیات از معامله گران ارزی خبر داده که اقدام 
به خرید و فــروش غیرمجاز در خارج شــبکه بانکی یا صرافی 
می کنند. در واقع تردید وجود نــدارد که معاملات غیرقانونی 
ارز در خلال سال ها از مناقشه برانگیز ترین موضوعاتی بوده که 
اقتصاد کشور را تحت الشعاع قرار داده است البته در سال های 
اخیر که دولت ها با کسری بودجه دست و پنجه نرم می کرده اند 
همواره این ذهنیت وجود داشته که یکی از راه های تامین این 
کســری بودجه برای دولت ها بازار ارز و معاملات در بازار آزاد 
بوده است این موضوع در دولت سیزدهم نیز همزمان با کسری 
بودجه و تلاش دولت برای جبران ان از منابع غیر تورم زا مطرح 
شده اســت، اما به نظر می رسد مســئولان دولت سیزدهم با 
اتخاذ تدابیری این چنینی قصد دارند تا هرگونه شائبه دخالت 
دولت در بازار ارز را خنثی کنند البته اینکه دولت سعی دارد تا 
با اســتفاده از ابزارهای مالیاتی معاملات چند وجهی را در بازا 
رارز کنترل کند خود گامی رو به جلو اســت و در این راستا نیز 
سازمان امور مالیاتی اعلام کرده که بانک مرکزی حساب افراد 
و معامله گران ارزی که تعداد انها بالغ بر هزار نفر می شود را زیر 
نظر داشته و باید اعلام متولی پولی و مالی کشور مالیات به طور 
علی الحساب از این افراد دریافت می شود اما نکته حائز اهمیت 
در این سیاست آن است که تجربه نشان داده سوداگران ارزی 
و دلالان برای حضور حداکثری و دور زدن موانع پیش روی از 
روش های مختلفی استفاده کرده اند که در این بین اجاره حساب 
و کارت های ملی افراد برای کسب ســود از ارزهای مسافرتی 
نمونه بارزی از روش های این افراد اســت. بنابراین اینکه بانک 
مرکزی برای کنترل بازار تنها تمرکز خود را به حساب های این 
افراد معطوف کند می تواند چندان کارساز نباشد و احتمالا این 
بانک باید از ابزارهای نظارتی دیگر نیز بهره گیری کند. در این 
رابطه روز گذشته روابط عمومی سازمان امور مالیاتی کشور در 
اطلاعیه ای اعلام کرده سوداگران ارزی که حسب اعلام بانک 
مرکزی و نهادهای نظارتی اقدام به خریــد و فروش غیرمجاز 
ارز خارج از شــبکه بانکی یا صرافی کنند، مشــمول پرداخت 
مالیات علی الحساب بر درآمد می شوند. با توجه به این اظهارات 
می توان نتیجه گرفت که هرگونه اقدام جهت معامله غیرمجاز و 
غیررسمی ارز )خارج از شبکه های بانکی و صرافی ها( طبق ماده 
16۳ قانون مالیات های مستقیم بدون شک مشمول پرداخت 
مالیات خواهد شد. با این حساب سوداگران ارزی هم به جمع 
مالیات دهندگان به دولت خواهند پیوست و فعالیت های آنها 
نیز زیر ذره بین ســازمان ها و نهادهای نظارتی قرار می گیرد. 
طبق اطلاعیه ای که سازمان امور مالیاتی منتشر کرده بیش از 
پنج هزار حساب بانکی که متعلق به 1005 سوداگر غیرمجاز 
ارزی زیر ذره بین این سازمان قرار گرفته و اقدامات لازم جهت 
محاســبه و اخذ مالیات از این فعالان غیررسمی بازار ارز کلید 
خورده است. با توجه به گزارش های که منتشر شده کارشناسان 
از گردش مالی بالغ بر یکصد هــزار میلیارد تومانی این دلالان 
خبر داده و این حجم از گردش مالی را برای بدنه اقتصاد کشور 
بسیار مضر و مخرب می دانند که می تواند در صورت مشمولیت 
مالیات از بار آسیب زایی آن کاسته شود. جالب است که بیش از 
۷۳0 نفر از این دلالان هیچ سابقه مالیاتی نداشته و برای اولین 
بار سازمان امور مالیاتی اقدام به تشکیل پرونده برای این افراد 

کرده است. 

ذره بیــــن 

بنگــــاه ها
 »کارا« در بورس کالا 

خوش درخشید
آرمان ملی: روز گذشــته پس از مدت ها 
بحث و انتقاد از عرضه خودرو در بورس کالا 
و در حالی که به نظر می رســد دولت با ایجاد 
سامانه یکپارچه عرضه خودرو عملا مخالفت 
خود را با این سیاست اعلام کرده و حتی اخیرا 
معاون وزیر صمت نیــز در نامه ای به مدیران 
بورسی خواستار حذف این رویکرد شده است، 
اما روز گذشته تابلوی معاملات بورس کالای 
ایران میزبان معامله 55 دستگاه خودروی کارا 
گروه به همن موتور بود و اســتارت معاملات 
خودرو در بورس کالا زده شــد. بر اساس این 
گزارش روز گذشته گروه بهمن موتور با عرضه 
خودروی دو کابین و تک کابین کارا به بورس 
کالا آمد که در مجموع 2۹ دستگاه کارای دو 
کابین با قیمت پایه ۳01 میلیون تومان و 26 
دستگاه کارای تک کابین با قیمت پایه 2۹1 
میلیون تومان فروخته شد. همچنین با توجه 
به میزان عرضه، خریداران جولان »کارا« در 
بورس کالا می توانند در سیستم مازاد عرضه 
)مچینگ( هم اقدام به خرید خودرو از بورس 
کالا کننــد. تجربه معاملات روز گذشــته از 
آن جهت حائز اهمیت اســت که سازوکارها 
در بــورس کالا از یک قاعــده اصلی پیروی 
می کند و آن، کشف قیمت براساس عرضه و 
تقاضاست و به همین دلیل تعادل بازار هم در 
همین سازوکار شکل می گیرد. ضمن آنکه در 
بورس کالا، معاملات در فضایی شفاف، تعادلی 
و بــه دور از حواله و اختلافــات قیمتی رقم 
می خورد و منفعت این رویه به طور همزمان به 

تولیدکننده و مصرف کننده می رسد. 

 معاون بهره برداری و اکتشاف 
ایمپاسکو مطرح کرد: 

تولید در مجتمع نفلین سینیت 
 کلیبر با هدف افزایش 
رقابت پذیری جهانی 

آرمان ملی: خدایار کریم نــژاد گفت: 
اجرای طرح 40 هزارتنی تولید کنســانتره 
نفلین ســینیت کلیبر که با هد ایت شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران توسط بخش 
خصوصی به مورد اجرا درآمده، با هدف رقابت 
در بازارهای جهانی دنبال می شــود. وی در 
ادامــه تصریح کرد: این طــرح در چارچوب 
توسعه منطقه کلیبر )آذربایجان شرقی( به 
منظور اشتغالزایی بیشــتر و تولید باکیفیت 
بالاست و به روش تر عملیاتی شده و اکنون 
در حال انجام تســت های راه اندازی اســت. 
کریم نژاد اظهار داشت: شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران )ایمپاسکو( در چارچوب 
سیاست دولت، مبنی بر توسعه مناطق کمتر 
توسعه یافته و افزایش اشــتغالزایی نسبت 
به جذب ســرمایه گذار بخش خصوصی به 
منظور اســتخراج و فروش معادن و راهبری 
مجتمع های تابعه خود اقدام کرده اســت. 
معاون بهره برداری و اکتشــاف ایمپاســکو 
خاطرنشــان کرد: مجتمع نفلین ســینیت 
کلیبر در چارچوب راهبری ایمپاســکو سال 
1۳۹6 به بخش خصوصی واگذار شد و تعداد 
نیروی انسانی مجتمع در زمان واگذاری 46 
نفر بوده که برای سرمایه گذاری به عمل آمده 
توسط راهبر سال 1400 به ۹0 نفر افزایش 
یافت. وی در ادامه افزود: طبق اصل 44 قانون 
اساسی بخش دولتی منع ســرمایه گذاری 
داشت و با برنامه واگذاری دو هدف را دنبال 
می کرد، یکــی رعایت قانون و دیگر بســتر 

سازی برای مشارکت بخش خصوصی بود. 

واردات خودروهای اقتصادی 
به جای لوکس

آرمان ملی: وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت گفت: دنبال این هستیم که خودروی 
اقتصادی به جای خــودروی گران قیمت و 
تجملاتی وارد شــود. سیدرضا فاطمی امین 
درباره اوضاع بازار گفت: ما در هفته گذشته 
قیمتی در مورد چند قلم از کالاها مثل روغن 
و لبنیات داشــتیم و در هفته اول تمرکز ما 
روی توزیع بود که خوشبختانه انجام شده و 
نگرانی های مردم برای مواجه شدن با کمبود 
کالا مرتفع شــد. وی افــزود: در مرحله بعد 
قیمت ها را مدیریت می کنیم و از هفته آینده 
سامانه نظارت مردمی شروع به کار می کند 
و در کل کشور اجرایی خواهد شد. متاسفانه 
۳0 درصد از اصناف پروانه کسب و کار ندارند 
که کار نظارت را با مشکل مواجه می کند و ما 
قیمت ها را کنترل می کنیم که در حد مجاز 
باشد و شرکت های پخش را کنترل می کنیم. 
فاطمی امین افزود: از هفته آینده، برگه های 
نظارت مردمی روی کالاها درج می شــود و 
شهروندان اگر تخلفی دیدند و رضایتی دارند 
با اعلام سامانه و یک اپلیکیشن به اسم صمت 
من می توانند آن را اعــلام کنند و به صورت 
خودکار قابل کنترل خواهد بود. وزیر صمت 
درباره انحصار واردات خودرو نیز تصریح کرد: 
انحصاری نیست. کلیات آن در دولت مصوب 
شــد و در مورد یکی از بندهای آن سوالاتی 
مطرح شد و قرار شــد کمیسیون اقتصادی 
آن را بیشتر بررســی کند. در این آیین نامه 
انحصــاری نداریم و دنبال این هســتیم که 
خودروی اقتصادی بــه جای خودروی گران 
قیمت و تجملاتی وارد شود و تمرکز بیشتر بر 

واردات خودروی اقتصادی است. 

خودروارزسکه و طلابــازار

207.000.000سایپا 350.000.000111سمند LX----دلار آمریکا13.950.000سکه امامی

215.000.000تیبا405.000.000دنا----یورو13.598.000سکه بهار آزادی

231.000.000ساینا503.000.000تارادستی37.350پوند انگلیس7.845.000نیم سکه

240.000.000کوییک 330.000.000Rپژو پارس XU7----درهم امارات4.852.000ربع سکه

310.000.000وانت زامیاد )آپشنال(320.000.000پژو 206 تیپ 19102لیر ترکیه2.795.000سکه گرمی

387.000.000شاهین306.000.000رانا پلاس23.460دلار کانادا1.353.800هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

با افت 11 هزار واحدی؛ 

 شاخص بازهم قله1.6 میلیون واحدی را 
از دست داد!

آرمان ملی: روز گذشته بازار سرمایه در حالی که توانسته 
بود پس از مدت ها قلــه 1.6 میلیون واحــدی را فتح کند اما 
نتوانست موقعیت خود را در آخرین روز از معاملات هفته حفظ 
کند و در نهایت شــاخص کل با افت بیش از 11 هزار واحدی 
به کانال یک میلیون و 5۹4 هزار واحدی بازگشــت. در واقع 
اگرچه شاخص کل دیروز برخلاف انتظارها ظاهر شد و مجدد 
به فاز اصلاح بازگشت اما به اعتقاد کارشناسان بازار سرمایه به 
ثبات نسبی دست یافته و احتمالا در سومین ماه سال در بازه 
یک میلیون و 450 هزار واحدی تا یــک میلیون و 650 هزار 
واحدی در نوسان خواهد بود مگر آنکه اتفاقات خاصی همچون 
توافقات برجامی رقم خورد. بــه گفته تحلیلگران تغییرات رخ 
داده در صنایع فلزی بیشترین تاثیر را در بازار سرمایه خواهد 
داشت. در این رابطه محمدمهدی سماواتی، کارشناس و فعال 
بازار سرمایه می گوید: کانال یک میلیون و 600هزار واحدی از 
نظر روانی مانعی جدی برای عبور شاخص کل از این محدوده 
بوده است اما درنهایت شــاخص مقاومت خود را شکست. وی 
افزود: در میان صنایع نیز با توجه به افزایش نرخ دلار بسیاری 
از صنایع دلاری با اقبال سهامداران همراه شدند و صنایع ریالی 
نیز با حذف ارز 4200تومانی توجه سهامداران را به خود جلب 
کرده اند. این کارشناس بازار سرمایه گفت: انتظار می رود اغلب 
سهام بازار در محدوده فعلی کمی اصلاح داشته باشند. در مقطع 
فعلی تنها در میان صنایع گردش نقدینگی خواهیم داشت اما 
چشم انداز مذاکرات برجام می تواند روند کنونی بازار را تغییر 
دهد. وی ادامه داد: به نظر می رسد حداقل تا ماه آینده شاخص 
کل رشد یا افت عجیبی نداشته باشد و محدوده یک میلیون و 
4۸0هزار واحد تا یک میلیون و650هزار واحد محدوده نوسانی 
در روزهای پیشــروی شاخص خواهد بود. ســماواتی تشریح 
کرد: با توجه به تغییراتی که صنعت فلزات اساســی رخ داده، 
انتظار می رود تقاضای بازار به ســمت فلزی ها گردش داشته 
باشد و همچنین با در نظر گرفتن نقدینگی موجود در صنایع 
کوچک، این صنایع در مقایسه با صنایع بزرگ پیشتاز خواهند 
بود. بر اساس این گزارش روز گذشته در بازار سرمایه بیش از ۹ 
میلیارد و 50۳ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
54 هزار و ۸۸1 میلیارد ریال و در ۹۹6 هزار و 6۸۳ نوبت داد و 
ستد شد و شــاخص کل بازار با 11 هزار و 4۷  واحد کاهش، در 
ارتفاع یک  میلیون و 5۹4  هزار واحدی قرار گرفت، همچنین 
شاخص هم وزن با پنج هزار و 1۸6 واحد کاهش به 442 هزار و 
62۳ واحد و شاخص قیمت با سه هزار و 211 واحد افت به 2۷4 

 هزار و ۷4 واحد رسید. 

بازار سرمایه 

آرمان ملی: نهایتا پس از چندین روز گمانه زنی و تکذیب 
و تایید در نهایت با افزایش قیمت شیر خام به 12 هزار تومان 
موافقت شد. افزایشی حدود 100 درصدی که در راستای الزام 
دولت برای اجرای قانون هدفمندســازی یارانه ها و حذف ارز 
ترجیحی 4200 تومانی از نظام اقتصادی کشــور رقم خورده 
است. حال با این تغییر قیمت و از آنجا  که دولت پیش از این در 
خصوص دیگر کالاهای اساسی مجوز افزایش قیمت ناگهانی 
کالاها حتی محصولات تولید قبــل را نیز صادر کرده احتمالا 
در چند روز آینده شــاهد رشــد تا بیش از 2 برابری تمامی 
محصولات لبنی خواهیم بود، موضوعی که متولیان این حوزه 
خود آن را بالغ بر ۸۷. 5 درصد اعلام کرده و ابراز نگرانی کرده اند 
که مصرف لبنیات از ســفره خانوارها ۳0 درصد کمتر خواهد 
شد. البته در 2 سال گذشــته هم پس از آنکه تولیدکنندگان 
لبنیات در چند مرحله و با دلیل اصلاح نرخ شیر خام افزایش 
قیمت ها را اعمال کردند شاهد کاهش میزان مصرف لبنیات در 
خانوارها بوده ایم به گونه ای که واحدهای فروش حتی معتقدند 
خرید شیر و کیکی که خوراکی اکثر بچه مدرسه ای ها بوده هم 
اکنون به آرزو تبدیل شده و خرید محصولات دیگری همچون 
بستنی و دسرها نیز که دیگر جایگاهی در سبد خانوارها ندارد. 
در این رابطــه محمد فربد عضو هیات مدیــره انجمن صنایع 
فرآورده های لبنی از افزایش ۸۷. 5 درصدی محصولات لبنی 
خبر داد و افزود: قیمت شــیر خام درب دامداری ها از کیلویی 

6 هزار و 400 تومان بــه کیلویی 12 هزار تومــان ارتقا پیدا 
کرد. وی با بیان اینکه نمی توان یک هفته بعد از اجرای طرح 
اصلاح نظام یارانه ای بازار مصرف را تحلیل کرد، خاطر نشان 
کرد: شواهد بازار حاکی از این مهم است که مصرف کنندگان 
بخشی از کالاهای مصرفی خود را با نرخ های گذشته خریداری 
کرده اند از این رو میزان خرید کاهش پیــدا کرد. باید منتظر 
بمانیم و ببینیم که بازار به کدام ســمت هدایت می شــود اما 
به صورت ضمنی می توان گفت که در خرداد مصرف لبنیات 
۳0 درصدی کاهش فروش را تجربــه خواهیم کرد. این فعال 
اقتصادی در پاسخ به این پرسش که آیا یارانه ها می تواند توان 
مصرف کنندگان را برای خرید محصولات لبنی پوشش بدهد؟ 
گفت: جهت مصرف این یارانه  شــفاف نیســت عددی که به 
حساب خانوارها واریز می شود می توان برای خرید هر محصول 
و کالایی هزینه شود بنابراین این شیوه پرداخت یارانه خالی 
از اشکال نیســت.  فربد تاکید کرد: اگر کالابرگ الکترونیکی 
مشروط به خرید کالاهایی که ارز 4200 تومانی از آنها حذف 
شده بشــود می تواند ســرانه مصرف را تاحدودی حفظ کرد. 
عضو هیات مدیره انجمن صنایع لبنی با بیان اینکه تا زمانی که 
تورم در کشور تک رقمی نشود روند افزایش نرخ ها ادامه دارد، 
خاطرنشان کرد: اگر بنا باشــد تورم دو رقمی همچنان ادامه 
داشته باشد قیمت ها متناسب با نرخ تورم همچنان افزایشی 
می شوند از این رو امیدواریم که دولت تورم را کنترل کند. ضمن 

آنکه دولت برای مهار تورم باید روابط سیاسی و اقتصادی خود 
را در دنیا بهبود بخشد. این فعال اقتصادی با اشاره به کاهشی 
شدن روند صادرات محصولات لبنی، تصریح کرد: حدود 10 
درصد از تولید داخلی صادر می شود. صادرات محصولات لبنی 
ما محدود به کشورهای عراق، افغانســتان و پاکستان است و 
از آنجا  که این محصولات حدود 2 برابر افزایش نرخ را تجربه 
کردند تردید نداشته باشید که این کشورها برای خرید لبنیات 
با نرخ جدید مقاومت خواهند کرد؛ به عنوان مثال شیرخشک 
کیلویی ۷0 هزار تومان در حال حاضر به کیلویی بالای 100 
هزار تومان رسیده است از این رو تا مدتی صادرات با مشکلات 
جدی مواجه شــد مگر اینکه دولت در این زمینه ورود کند و 
مشوق های صادراتی برای کاهش آسیب های این صنعت در 
نظر بگیرد.   فربد با بیان اینکــه صنعت لبنیات در ایران مزیت 
نسبی ندارد، افزود: ایران یکی از کشورهای واردکننده علوفه 
محسوب می شود پس وقتی علوفه وارد و در اختیار دامداران 
قرار می دهیم به این معناست که هزینه  تولید در کشور بالاست 
و وقتی قیمت بالا بــرود توان رقابت مــا در بازارهای جهانی 
کاهش پیدا می کند. وی با اشاره به نرخ انواع محصولات لبنی، 
خاطرنشان کرد: شیر نایلونی هزینه زیادی برای بسته بندی آن 
صرف نمی شود از این رو نرخ آن 15 هزار تومان است. پنیر uf با 
وزن 400 گرم ۳۷ هزار تومان است و قیمت انواع این پنیرها از 
42 هزار تومان تجاوز نخواهد کرد. وی در پاسخ به این پرسش 
که به چه دلیل نــرخ یک محصــول در کارخانجات تولیدی 
متفاوت است؟ افزود: سطح تولید و تکنولوژی در کارخانجات 
لبنی متفاوت و متغیر است پس بنا به سطوح بهره گیری از این 
فاکتورها در حد 5 درصد شرکت ها محصولات را با نرخ بالاتر یا 

پایین تر تولید و عرضه می کنند. 

با رشد تا 2 برابری قیمت لبنیات؛ 

شیر و کیک برای بچه مدرسه ای ها رؤیا می شود؟!

گزارش »آرمان ملی« از همایش صندوق توسعه ملی نشان می دهد؛ 

دست دولت ها در صندوق توسعه ملی
   نامه نگاری وزرا برای استقراض از صندوق در سه ماه اول سال 


